

## 2014-02 **BEST OF** *Steiermark / Styria*

### Das Gesetz der Serie



Marcus Hofschuster

Wer als Liebhaber erstklassiger Weißweine heute die Steiermark noch immer nicht nicht auf seiner Rechnung hat, bringt sich um den Genuss einiger der feinsten Sauvignons, Muskateller, Traminer und Burgunder, die man überhaupt finden

kann. Immer wieder einmal begegnet man dem Vorurteil, die steirischen Lagenweine seien besonders schwer und holzbetont, doch dieser Stil gehört bei den guten Betrieben des Gebiets (und das sind eine Menge) fast durchweg der Vergangenheit an. Heute konzentriert man sich fast überall auf Tiefe, Komplexität und Finesse. Wohl noch nie waren die regionalen Unterschiede in den Weinen so deutlich schmeckbar wie heute. Jedem Weinfreund sei angeraten, diese auch landschaftlich beeindruckende Gegend selbst zu besuchen und sich von den Qualitäten ihrer Weine in einer der vielen Buschenschanken zu überzeugen. Man wird sich sehr schwer damit tun, irgendwo eine Enttäuschung zu erleben.

Gut 400 Weine haben wir für dieses BEST OF probiert, die absolut besten von ihnen finden Sie auf dieser Seite. Doch auch unterhalb der Spitze lohnt sich die nähere Beschäftigung mit den steirischen Gewächsen. Alle Ergebnisse finden Sie wie immer im Magazin unter diesem Link:

[www.wein-plus.eu/bo](http://www.wein-plus.eu/bo)

### The law of series

If you love outstanding white wines and have not yet discovered Styria (Steiermark), you are foregoing the enjoyment of some of the most elegant Sauvignon, Muskateller and Traminer wines as well as wines made from Pinot varieties to be found anywhere. One repeatedly comes up against the prejudice that the site-specific wines in Styria are always heavy and dominated by oak, we can only say that this style is definitely a thing of the past in almost all of the many good wine estates in this region. Today virtually all the producers in the region tend to concentrate on depth, complexity and finesse. We believe that never before has it been possible to taste the regional differences in the wines as clearly as one can today. We can only recommend to all wine lovers that they should make an effort to visit this scenically very attractive area, and to convince themselves of the quality of the wines in one of the many wine bars (Buschenschanken) on the estates. It is highly unlikely you will be disappointed anywhere.

We tasted more than 400 wines for this edition of BEST OF, and you will find the very best of these listed on this page. Even at levels below these star performers, it is worthwhile taking a look at wines from Styria. As usual, you will find all the results and more information in the magazine, under the following link:

[www.wein-plus.eu/bo](http://www.wein-plus.eu/bo)

### Trockene und halbtrockene Weine / Dry and off-dry wines

- 97** 2007 Ex Vero III, Werlitsch
- 96** 2011 Sauvignon Blanc Moarfeitl G STK, Neumeister
- 95** 2009 Ex Vero III, Werlitsch
- 95** 2007 Ex Vero II, Werlitsch
- 94** 2011 Sauvignon Blanc Hochgrassnitzberg G STK, Polz
- 94** 2011 Sauvignon Blanc Kranachberg G STK, Sattlerhof
- 94** 2011 Sauvignon Blanc Nussberg G STK, Gross
- 94** 2011 Sauvignon Blanc Pössnitzberg "Merveilleux", Erwin Sabathi
- 94** 2010 Chardonnay Obegg G STK, Polz
- 94** 2008 Ex Vero III, Werlitsch
- 94** 2008 Ex Vero II, Werlitsch
- 93+** 2012 Traminer Kaltenegg "Großes Cuvée", Potzinger
- 93+** 2011 Morillon Zieregg G STK, Tement
- 93** 2010 Morillon Zieregg G STK, Tement
- 93** 2011 Sauvignon Blanc Pössnitzberg G STK, Erwin Sabathi
- 93** 2007 Weißburgunder Nussberg, Gross
- 92+** 2011 Morillon Pfarrweingarten G STK, Sattlerhof
- 92** 2011 Sauvignon Blanc Sernau G STK, Tement
- 92** 2011 Sauvignon Blanc Zieregg G STK, Tement
- 92** 2011 Traminer Kirchleiten G STK, Winkler-Hermaden
- 92** 2009 Chardonnay Edelschuh, Wohlmuth
- 92** 2009 Ex Vero II, Werlitsch
- 91** 2012 Sauvignon Blanc Grassnitzberg E STK, Tement
- 91** 2012 Sauvignon Blanc Poharnig E STK, Erwin Sabathi
- 91** 2012 Sauvignon Blanc Sulz "Joseph", Potzinger
- 91** 2011 Sauvignon Blanc Welles, Lackner-Tinnacher
- 91** 2010 Sauvignon Blanc Gamlitzberg Reserve, Strauss
- 91** 2010 Sauvignon Blanc Kranachberg Reserve, Peter Skoff
- 91** 2008 Sauvignon Blanc Hochgrassnitzberg G STK, Polz
- 91** 2008 Sauvignon Blanc Hochsulz Reserve, Dreisiebner
- 91** 2008 Sauvignon Blanc Sulz E STK, Gross
- 91** 2003 Sauvignon Blanc Reserve, Hannes Sabathi
- 91** 2011 Chardonnay Grassnitzberg E STK, Polz
- 90+** 2011 Gewürztraminer Nussberg, Gross
- 90** 2012 Sauvignon Blanc Edelschuh, Wohlmuth
- 90** 2012 Sauvignon Blanc Klausen E STK, Neumeister
- 90** 2011 Sauvignon Blanc Hochstermetzberg G STK, Maitz
- 90** 2011 Sauvignon Blanc Kirchleiten G STK, Winkler-Hermaden
- 90** 2011 Sauvignon Blanc Sulz E STK, Gross
- 90** 2010 Sauvignon Blanc Kreuzberg, Rothschädl
- 90** 2011 Gelber Muskateller Perz E STK, Gross
- 90** 2010 Traminer Krois, Maitz
- 90** 2009 Obegg Cuvée Burgunder, Georgiberg

### Süße Weine / Sweet wines

- 93** 2009 Welschriesling Trockenbeerenauslese, Lackner-Tinnacher
- 91+** 2009 Kirchleiten Trockenbeerenauslese G STK, Winkler-Hermaden
- 91** 2009 Riesling Höchleit'n "Jungfernlese von den Terrassen" Strohwain, Felberjörgl
- 90** 2011 Mosergut "Anna's Essenz Nr. 2" Strohwain, Felberjörgl

## Professionell, unabhängig und kompetent

Wein-Plus ist Europas führende unabhängige Internet-Plattform zum Thema Wein. Täglich nutzen über 6.000 Menschen das Informations- und Kommunikationsnetzwerk, in dem rund 187.000 private und professionelle Weinliebhaber registriert sind. Der Weinführer von Wein-Plus ist mit Beschreibungen und Bewertungen von über 120.000 Weinen der größte seiner Art. Er wird nahezu täglich aktualisiert und basiert auf strengen Verkostungsrichtlinien.

Chefverkoster Marcus Hofschuster und sein Team arbeiten hauptberuflich für den Weinführer und nehmen sich für jede Weinbeurteilung ausreichend Zeit. Alle Weine werden ausschließlich im neutralen Proberaum von Wein-Plus in Erlangen verkostet. Die Verkostung erfolgt blind, so dass Wein und Erzeuger dem Verkoster bei der Bewertung nicht bekannt sind. Die Weine werden grundsätzlich in zusammenhängenden Serien gemeinsam mit ähnlichen Weinen probiert, um einen sinnvollen sensorischen Rahmen zu gewährleisten.

Marcus Hofschuster genießt ein herausragendes Renommee als gewissenhafter und unbestechlicher Experte. Sein Team besteht ebenfalls aus erfahrenen Verkostern mit fundierter weinfachlicher Ausbildung. Das Verkostungssystem ist voll EDV-gestützt und abgesichert gegen Verwechslungen und Eingabefehler. Die Bewertungen werden regelmäßig durch Gegenproben überprüft, die ebenfalls blind erfolgen.

Die Weine werden nach dem internationalen 100-Punkte-Schema bewertet. Dabei werden in den Weinführer nur Weine mit mindestens 80 Punkten aufgenommen. Das Bewertungssystem wird bei Wein-Plus strenger angewandt als bei anderen Weinführern heute üblich. Die einzelnen Punkte entsprechen folgenden Kategorien:

- 80 bis 84 Punkte: sehr gut
- 85 bis 89 Punkte: ausgezeichnet
- 90 bis 94 Punkte: hervorragend
- 95 bis 99 Punkte: groß
- 100 Punkte: einzigartig

## In der Reihe **BEST OF** zuletzt erschienen:

- BEST OF **Barbaresco**
- BEST OF **Languedoc-Roussillon**
- BEST OF **Südtirol**
- BEST OF **Kamptal**
- BEST OF **Grosses Gewächs rot**
- BEST OF **Grosses Gewächs weiß**
- BEST OF **Wachau**
- BEST OF **Nero d'Avola aus Sizilien**
- BEST OF **Autochthone weiße Sorten Siziliens**
- BEST OF **Nebbiolo aus dem Piemont**
- BEST OF **Chianti Classico**
- BEST OF **Chianti**
- BEST OF **Steirische Lagen- und Selektionsweine**

## Professional, independent and competent

Wein-Plus is the leading independent Internet platform on the topic of wine in Europe. Each day, more than 6,000 people use the network for information and communication, which has around 187,000 registered private and professional wine enthusiasts. The Wein-Plus wine guide, which lists tasting notes and scores for more than 120,000 wines, is the most comprehensive guide of its kind. It is brought up to date virtually on a daily basis, and is founded on strict tasting guidelines.

Head taster Marcus Hofschuster and his team work full-time for the wine guide, and ensure they take sufficient time for each and every wine rating and description. All the wines are tasted without exception in the neutral surroundings of the tasting room at the Wein-Plus head office in Erlangen, Germany. Tasting is always done blind, so that the tasters do not know during the tasting which wine or which producer they are rating. Wines are always tasted in logical series together with other similar wines, in order to ensure a meaningful sensory framework for the descriptions and ratings.

Marcus Hofschuster enjoys an outstanding reputation as a conscientious and incorruptible expert. His team consists of tasters who are likewise experienced, and have professional training in wine. The tasting system is fully supported by a computer system, with protection built in against errors of entry and mix-ups. Ratings are constantly monitored by inserting counter-bottles, which are also tasted blind.

Wines are scored in accordance with the international 100 point system. Only wines that score a minimum of 80 points are included in the wine guide. At Wein-Plus, the scoring system is applied more strictly than is usual in the case of other wine guides. Specifically, the points scores correspond with the following categories:

- 80 to 84 Points: very good
- 85 to 89 Points: excellent
- 90 to 94 Points: outstanding
- 95 to 99 Points: great
- 100 Points: unique

## Recently published in the **BEST OF** series:

- BEST OF **Barbaresco**
- BEST OF **Languedoc-Roussillon**
- BEST OF **Alto Adige**
- BEST OF **Kamptal**
- BEST OF **Grosses Gewächs red**
- BEST OF **Grosses Gewächs white**
- BEST OF **Wachau**
- BEST OF **Nero d'Avola from Sicily**
- BEST OF **Indigenous white Sicilian varieties**
- BEST OF **Nebbiolo from Piedmont**
- BEST OF **Chianti Classico**
- BEST OF **Chianti**
- BEST OF **Styrian Selection and single vineyard wines**